

**ВЕСТНИК  
Томского государственного университета  
2015. № 399. Октябрь**

- ФИЛОСОФИЯ, СОЦИОЛОГИЯ,  
ПОЛИТОЛОГИЯ
- КУЛЬТУРОЛОГИЯ
- ИСТОРИЯ
- ПРАВО
- ЭКОНОМИКА
- ПСИХОЛОГИЯ И ПЕДАГОГИКА
- НАУКИ О ЗЕМЛЕ

- PHILOSOPHY, SOCIAL  
AND POLITICAL SCIENCES
- CULTURAL STUDIES
- HISTORY
- LAW
- ECONOMICS
- PSYCHOLOGY AND PEDAGOGICS
- EARTH SCIENCES

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL  
2015. № 399. October**

Томский государственный университет  
2015

**НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ  
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**

**Э.В. Галажинский**, д-р психол. наук, проф. (председатель);  
**И.В. Ивонин**, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);  
**В.В. Демин**, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);  
**Д.А. Катунин**, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);  
**В.Н. Берцун**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;  
**С.Н. Воробьев**, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.;  
**А.А. Глазунов**, д-р техн. наук, проф.; **В.И. Голиков**, канд. ист. наук, доц.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;  
**Л.С. Гринкевич**, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;  
**Ю.М. Ершов**, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**,  
канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.; **В.П. Парначев**, д-р геол.-минерал. наук, проф.;  
**О.В. Петрин**, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потекаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.; **З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизков**,  
канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сущенко**, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**,  
канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.;  
**О.Н. Чайковская**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.;  
**Э.Р. Шрагер**, д-р техн. наук, проф.

**EDITORIAL COUNCIL  
OF TOMSK STATE UNIVERSITY**

**E. Galazhinsky**, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);  
**I. Ivonin**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobiov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **V. Golikov**, PhD in History, Associate Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

**НАУЧНАЯ РЕДАКЦИЯ ВЫПУСКА**

**Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.;  
**И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.; **В.П. Парначев**, д-р геол.-минер. наук, проф.;  
**Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.

**EDITORIAL BOARD OF THE ISSUE**

**T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor

Журнал «Вестник Томского государственного университета»  
включен в «Перечень российских рецензируемых научных журналов,  
в которых должны быть опубликованы основные научные результаты  
диссертаций на соискание ученых степеней доктора и кандидата наук»  
([http://vak.ed.gov.ru/ru/help\\_desk/list/](http://vak.ed.gov.ru/ru/help_desk/list/))

МИНИСТЕРСТВО ОБРАЗОВАНИЯ И НАУКИ  
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ

**ВЕСТНИК**  
**ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**  
**ОБЩЕНАУЧНЫЙ ПЕРИОДИЧЕСКИЙ ЖУРНАЛ**

## СОДЕРЖАНИЕ

## **ФИЛОСОФИЯ, СОЦИОЛОГИЯ, ПОЛИТОЛОГИЯ**

<b>Василовская Е.А.</b> Антиконсюмеристские модели в истории философии и религии: сравнительный анализ .....	5
<b>Воробьев Д.О., Пономаренко Н.В., Козлова А.Е.</b> Философско-культурологический анализ феномена эротизма как способа обретения бессмертия .....	10
<b>Гегер А.Э., Гегер С.А.</b> Изучение ценностных ориентаций: специфика разных подходов .....	13
<b>Лякин В.Е.</b> К вопросу о поступке, воле и волеизъявлении .....	18
<b>Черникова И.В., Шеренкова В.В.</b> Проблема сохранения природы человека как новый аспект кризиса идентичности .....	24
<b>Шпак Л.Л., Токмашева Ю.В.</b> Мобилизационно-управленческий механизм взаимодействия муниципальной власти с местными сообществами .....	28

КУЛЬТУРОЛОГИЯ

<b>Дмитриенко Н.М., Лозовая Л.А., Бутенко М.А.,</b>	
<b>Глухов В.С.</b> Музееведение как комплекс знаний	
о музейном деле: к историографии проблемы .....	34
<b>Золотарева Н.В.</b> Актуализация этнокультурного наследия	
хантов в муниципальных учреждениях культуры г. Сургута .....	42
<b>Крылова В.К.</b> В твоем ученике я вижу тебя, учитель .....	50

## ИСТОРИЯ

<b>Булгакова М.Г.</b> Международное сотрудничество и его роль в развитии региональной системы образования Иркутской области в постсоветский период (1992–2005 гг.).....	56
<b>Идиятуллов А.К.</b> Религиозность студентов Уфы (на примере башкир и татар) .....	63
<b>Козлова Д.С.</b> Трансформация органов власти и управления в Томской губернии в период революции и Гражданской войны (1917–1919 гг.) .....	67
<b>Колева Г.Ю.</b> Нефть вместо угля: влияние венгерских событий 1956 г. на изменения в энергетической политике СССР .....	74
<b>Конев К.А.</b> Лозунг «великая, единая и неделимая Россия» и формирование образа союзников в официальной и проправительственной печати белой Сибири (июнь 1918 – декабрь 1919 г.) .....	80
<b>Короткова С.А.</b> Американская «мадам Тюссо» .....	86
<b>Крайнева И.А.</b> Переписка математика А.А. Ляпунова 1941–1945 гг. как источник по истории науки и повседневности в период Великой Отечественной войны .....	97
<b>Куренков А.В.</b> Продовольственная разверстка в Томской губернии в 1920–1921 гг. ....	106
<b>Лазарева Е.В.</b> Влияние экономических факторов на внешнюю политику России накануне Первой мировой войны: дискурс российских ученых .....	111
<b>Наумова Н.И., Безгачева В.В.</b> Региональный аспект государственной политики по поддержке зарубежных соотечественников (на примере регионов Сибирского федерального округа. 1991–2014) .....	117
<b>Неженисева Н.В.</b> Формирование источников статистического учета занятий населения во второй половине XIX в. ....	123

MINISTRY OF EDUCATION AND SCIENCE  
OF THE RUSSIAN FEDERATION

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL  
GENERAL SCIENTIFIC PERIODICAL**

## CONTENTS

## **PHILOSOPHY, SOCIAL AND POLITICAL SCIENCES**

Vasilovskaya E.A. Comparative analysis of anticonsumer models in the history of philosophy and religion .....	5
<b>Vorobiev D.O., Ponomarenko N.V., Kozlova A.E.</b>	
Philosophical-cultural analysis of the phenomenon of eroticism as a way of immortality achievement .....	10
Geger A.E., Geger S.A. Values survey: the specificity of different approaches .....	13
<b>Lyakin V.E.</b> On deed, will and will expression .....	18
<b>Chernikova I.V., Sherenkova V.V.</b> The problem of human nature conservation as a new dimension of identity crisis .....	24
<b>Shpak L.L., Tokmasheva Yu.V.</b> The mobilization management mechanism of municipal authorities interaction with local communities .....	28

CULTURAL STUDIES

<b>Dmitrienko N.M., Lozovaya L.A., Butenko M.A., Glukhov V.S.</b>	
Museology as complex of knowledge about museum science: historiography of the problem .....	34
<b>Zolotareva N.V.</b> Actualization of ethno-cultural heritage of the Khants in municipal cultural institutions of Surgut .....	42
<b>Krylova V.K.</b> In your student I see you. Teacher .....	50

HISTORY

<b>Bulgakova M.G.</b> International cooperation and its role in the development of the Irkutsk regional educational system in the post-Soviet period (1992–2005) .....	56
<b>Idiatullov A.K.</b> Religiosity of the Ufa city's student (on the example of Bashkirs and Tatars) .....	63
<b>Kozlova D.S.</b> Transformation of public authorities and administration in Tomsk Province during the Revolution and the Civil War (1917–1919) .....	67
<b>Koleva G.Yu.</b> Oil instead of coal: the impact of the events in Hungary in 1956 on changes in the energy policy of the USSR .....	74
<b>Konev K.A.</b> The slogan “Great, Unified and Undivided Russia” and the formation of the image of the Allies in the official and pro-government (periodical) press of the White Siberia (June 1918 – December 1919) .....	80
<b>Korotkova S.A.</b> American “Madam Tussauds” .....	86
<b>Krayneva I.A.</b> Aleksey Andreevich Lyapunov: Mathematician on the War .....	97
<b>Kurenkov A.V.</b> The surplus appropriation system in Tomsk Province in 1920–1921 .....	106
<b>Lazareva E.V.</b> The impact of economic factors on Russia's foreign policy on the eve of World War I: the discourse of Russian scholars .....	111
<b>Naumova N.I., Bezgacheva V.V.</b> Support for compatriots living abroad in the regions of the Siberian Federal District (1991–2014) .....	117
<b>Nezhentseva N.V.</b> Formation of the sources of population employment statistics in the second half of the 19th century .....	123

<b>Петрова В.Д.</b> Из истории радиофикации Якутии:		
Алданская радиостанция .....	129	
<b>Рябкова О.А.</b> Обские угры в сибирской историографии		
второй половины XIX в. ....	133	
<b>Сигида Ю.С.</b> Роль финансово-промышленных групп чеболь		
во внешнеэкономической и внешнеполитической		
деятельности Южной Кореи в 1980–2000-е гг. ....	140	
<b>Шведов М.Н.</b> Некоторые аспекты средневекового		
китайского чаепития в контексте антропологических		
исследований ..... <b>Шушарина М.В.</b> Основные аспекты развития правовой	146	
защиты иностранных студентов в Австралии (1991–2015 гг.) ....	151	

## ПРАВО

<b>Алексеева Т.А.</b> Индивидуализация тактических приемов		
при производстве допроса: поддержание психологического		
контакта .....	156	
<b>Ахмедшин Р.Л.</b> Поисковые следственные действия в системе		
следственных действий: криминалистический аспект .....	160	
<b>Юань В.Л.</b> Механизм гомеостаза в системе биографического		
метода криминалистического исследования личности .....	167	

## ЭКОНОМИКА

<b>Авласко З.А.</b> Выбор бизнес-модели как платформы		
успешного внедрения процессного подхода .....	170	
<b>Акерман Е.Н., Михальчук А.А., Бурец Ю.С.</b> Кластеризация		
регионов АИРР как предпосылка формирования		
межрегиональной инновационной политики .....	175	
<b>Васина М.Ю.</b> Трансформация мировой банковской системы		
в условиях глобальных финансовых дисбалансов .....	183	
<b>Жернов Е.Е., Некхода Е.В.</b> Технологии социализации		
экономики знаний в ресурсодобывающем регионе .....	188	
<b>Иванова Ю.Н., Казаков В.В.</b> Налоговая нагрузка		
как показатель эффективности налоговой политики		
государства .....	199	
<b>Лаврова Т.Г.</b> Роль и потенциал малых городов в развитии		
региона (на примере Краснодарского края) .....	204	
<b>Подвербных У.С.</b> Система подготовки рабочих кадров		
как катализатор роста производительности труда .....	212	

## ПСИХОЛОГИЯ И ПЕДАГОГИКА

<b>Волкова Ж.В., Калачикова О.Н., Король Д.Ю.,</b>		
<b>Полонников А.А., Солоненко А.В.</b> Исследование		
ergo образование .....	220	
<b>Кабрин В.И., Сметанова Ю.В., Звездина Е.А.</b>		
Сравнительное исследование психосемантики тенденций		
развития предпринимательства в сибирском регионе		
в транскультуральном контексте .....	228	
<b>Сосуновский В.С.</b> Структура и содержание психомоторной		
подготовленности детей 11–12 лет .....	236	

## НАУКИ О ЗЕМЛЕ

<b>Баярмаа В.</b> Агроклиматические ресурсы и их влияние		
на урожайность (западные сомоны Сэлэнгийского аймака,		
Монголия) .....	241	
<b>Соколов Д.А., Мерзляков О.Э., Доможакова Е.А.</b> Оценка		
литогенного потенциала гумусонакопления в почвах отвалов		
каменноугольных месторождений Сибири .....	247	
<b>Шпанский А.В., Ильина С.А., Алиясова В.Н.</b>		
Четвертичные млекопитающие из местонахождения		
Кожамжар (Павлодарская область, Казахстан) .....	254	

## КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ

<b>Petrova V.D.</b> From the history of radio service in Yakutia:		
the Aldan station .....	129	
<b>Ryabkova O.A.</b> Ob-Ugrians in the historiography of Siberia		
in the second half of the 19th century .....	133	
<b>Sigida Yu.S.</b> The role of financial industrial groups (chaebol)		
in foreign economic and political relationships of South Korea		
in 1980s–2000s .....	140	
<b>Shvedov M.N.</b> Some aspects of the tea ritual		
in medieval China in the context		
of anthropological studies .....	146	
<b>Shusharina M.V.</b> The main aspects of law protection		
of foreign students in Australia (1991–2015) .....	151	

## LAW

<b>Alekseeva T.A.</b> Individualization of tactics in the production		
of interrogation: maintaining		
psychological contact .....	156	
<b>Akhmedshin R.L.</b> Search actions in the system		
of investigative actions: a forensic aspect .....	160	
<b>Yuan V.L.</b> The mechanism of homeostasis in the biographical		
method of forensic investigation of the personality .....	167	

## ECONOMICS

<b>Avlasko Z.A.</b> The choice of a business model as a platform		
for the successful implementation of the process approach .....	170	
<b>Akerman E.N., Mihalchuk A.A., Burets Yu.S.</b> Clustering		
of AIRR regions as a prerequisite of interregional		
innovation policy .....	175	
<b>Vasina M.Yu.</b> Organization of the world banking system		
in the conditions of financial imbalance .....	183	
<b>Zhernov E.E., Nekhoda E.V.</b> Technologies of knowledge		
economy socialization in a resource extraction region .....	188	
<b>Ivanova Yu.N., Kazakov V.V.</b> Tax load as a measure		
of the tax policy efficiency		
of the state .....	199	
<b>Lavrova T.G.</b> The role and potential of small towns		
in the development of the region (a case study of Krasnodar Krai) ...	204	
<b>Podverbnykh U.S.</b> The system of personnel training		
as a catalyst for productivity growth .....	212	

## PSYCHOLOGY AND PEDAGOGICS

<b>Volkova Zh.V., Kalachikova O.N., Karol D.Yu.,</b>		
<b>Palonnikau A.A., Solonenko A.V.</b> Research		
ergo education .....	220	
<b>Kabrin V.I., Smetanova Yu.V., Zvezdina E.A.</b> Comparative		
research of psychosemantics of business		
development tendencies		
in the Siberian region in a transcultural context .....	228	
<b>Sosunovsky V.S.</b> The structure and content of psychomotor		
preparedness of children aged 11–12 .....	236	

## EARTH SCIENCES

<b>Bayarmaa V.</b> Agro-climatic resources and their effects		
on crop productivity (on western soums of Selenge Province,		
Mongolia) .....	241	
<b>Sokolov D.A., Merzlyakov O.E., Domozhakova E.A.</b>		
Estimation of lythogene potential of humus accumulating		
in soils of coal-mine dumps of Siberia .....	247	
<b>Shpansky A.V., Ilyina S.A., Aliyasova V.N.</b> The Quaternary		
mammals from Kozhamzhar locality (Pavlodar Region,		
Kazakhstan) .....	254	

## BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS